
Valtuustoaloitteet vuodelta 2024

Valtuustoaloitteen otsikko
Valtuustoaloitteen jättäjä/ 

jättäjät: Valtuustoaloitteen sisältö: Jätetty valtuustossa: Käsittely:
Vastaus annettu ja 

hyväksytty valtuustossa:

Nuorisotilojen aukioloaikojen lisäämiseksi
Perussuomalaisten 

valtuustoryhmä Ylöjärven perussuomalaisten valtuustoryhmä on saanut nuorilta toivomuksia, että nuorisotilojen aukiolopäiviä lisättäisiin.

	Perussuomalaisten valtuustoryhmä toivoo ripeää selvitystä, miten tämä olisi mahdollista toteuttaa. Olisiko esimerkiksi mahdollista tarjota osa-aikaisille nuorisotilojen työntekijöille lisää työtunteja?

18.3.2024

Kaupunginhallitus 
15.04.2024 § 108 

Hyvinvointilautakunta 
20.08.2024 § 92 

Kaupunginhallitus 
16.09.2024 § 259 

7.10.2024

Leikkikentän tai -kenttien rakentamisesta Ylöjärven 
taajaman lähikyliin

Keskustan valtuustoryhmä

Ylöjärvellä on lähes 40 leikkikenttää, mikä kuulostaa näin esitettynä varsin runsaalta määrältä. Kun leikkikenttien sijainnit merkitsee kartalle huomaa, että kaikki leikkipaikat ovat keskittyneet Ylöjärven keskustataajamaan, Viljakkalaan ja Kuruun. Näiden välimaastossa asuu runsaasti lapsiperheitä ilman omaa lähileikkipaikkaa. Matka leikkipaikalle voi olla 
autollakin pitkä.

Leikkipuistot ovat lapsille ja heidän perheilleen tärkeitä paikkoja leikkiä, liikkua ja sosialisoida muiden lasten kanssa. Ne ovat myös olennainen paikka alueen yhteisöllisen ilmapiirin luojana ja ne edistävät alueen viihtyisyyttä. Onkin tärkeää, että kaupunkimme huomioisi leikkipuistojen tasapuolisemman saatavuuden kaikille alueen lapsille.

Esitämme että Ylöjärven kaupunki tutkisi mahdollisuuksia rakentaa leikkikenttä tai -kenttiä näille asuinalueille, joissa ei ole tällä hetkellä ollenkaan lähileikkipaikkaa. Jos soveltuva paikka leikkikentälle löytyisi, olisi se hyvä tässä kohtaa nostaa tulevien vuosien investointisuunnitelmiin. Tällä toimenpiteellä voimme varmistaa lapsiperheidemme 
tasapuolisemman kohtelun.

18.3.2024

Kaupunginhallitus 
15.04.2024 § 109 Tekninen 

lautakunta 28.08.2024 § 123 
Kaupunginhallitus 
16.09.2024 § 260 

7.10.2024

Meluhaittojen selvittämisestä ja torjumisesta 
kasvavissa kaupunginosissa

Keskustan valtuustoryhmä

Ylöjärvi panostaa asukasmäärän kasvuun tiivistämällä kaupunkirakennetta. Sen seurauksena liikennemäärät asuinalueiden ympäristössä kasvavat. Tämä aiheuttaa asuinalueille melu- ja pölyhaittoja. Esimerkkinä Veittijärven asuinalue Viljakkalantien varressa. Tämän tien liikennemäärät on kasvaneet merkittävästi ja kasvavat edelleen tulevaisuudessa. Tältä 
alueelta kaupunki myös kaatoi suuria puita tien ja asutuksen väliltä joitain vuosia sitten, eikä alueella ole sen jälkeen tehty lainkaan maisemointia.

	Meluhaittojen selvittäminen ja torjuminen ovat ensisijaisen tärkeitä toimenpiteitä, joiden avulla voidaan parantaa asukkaiden elämänlaatua ja säilyttää alueiden viihtyisyys. On olennaista tunnistaa ne alueet, joilla melutaso ylittää siedettävän tason ja toteuttaa tarvittavia toimenpiteitä melun vähentämiseksi ja ehkäisemiseksi.

Meluhaittojen torjunnaksi voitaisiin tehdä erilaisia toimenpiteitä kuten:

- Melumittausten suorittaminen eri puolilla kaupunkia, erityisesti vilkasliikenteisillä teillä ja asuinalueiden läheisyydessä.
- Melusuojauksen parantaminen ja tarvittavien meluesteiden rakentaminen niille  alueille, joilla melutaso ylittää siedettävän tason.
- Maisemointitoimenpiteiden toteuttaminen, kuten puuston istuttaminen ja viheralueiden lisääminen, melun vaimentamiseksi ja viihtyvyyden lisäämiseksi.
- Liikennesuunnitelmien tarkastelu ja tarvittavien muutosten tekeminen liikenteen aiheuttaman melun vähentämiseksi.

Esitämme täten valtuustoaloitteena, että kaupunki ryhtyy toimenpiteisiin meluhaittojen selvittämiseksi kasvavilla kaupunginosilla. Tämän tavoitteena on kartoittaa ne alueet, joilla melutaso on merkittävästi kohonnut ja joilla asukkaiden viihtyvyys ja terveys ovat vaarantuneet. Jos tiet ovat ELY:n hallinnassa, voisi kaupunki tehdä ELY:lle esityksen asian 
selvittämisestä.

Uskomme, että nämä toimenpiteet ovat välttämättömiä kasvavan kaupungin kestävän ja viihtyisän asuinympäristön takaamiseksi. Ne osoittavat kaupungin sitoutumisen asukkaiden hyvinvointiin ja terveyteen sekä luovat pohjan positiiviselle kehitykselle kaupungin kasvaessa.

18.3.2024

Kaupunginhallitus 
15.04.2024 § 110 Tekninen 

lautakunta 20.11.2024 § 168 
Ympäristölautakunta 

11.12.2024 § 157 
Kaupunginhallitus 
13.01.2025 § 12

Vastaus aloitteeseen 
tavoitteena käsitellä 
kaupunginvaltuuston 

kokouksessa 3.2.2025.

Savusillan teollisuusalueen kaavoittamisesta
Keskustan valtuustoryhmä 

ym.

Savusillan teollisuusalue on pikaisesti saatava kaavaan.

Alueena noin 20 hehtaaria, entisen Viljakkalan kunnan nykyisen Ylöjärven kaupungin omistamaa maata. Infra tontilla. Alue sijaitsee Karhentien ( Hirvilahti-Karhe ) välillä asvalttitien varressa.

Vahva sähkölinja on alueen mahdollisuus. Teollisuusalue kaavoitettuna mahdollistaa isonkin toimian nopean aloituksen rakentamiselle. Isoja kaavoitettuja teollisuustontteja Tampereenkaupunki seudulla on vähän tarjolla.

18.3.2024

Kaupunginhallitus 
15.04.2024 § 111 

ympäristölautakunta, 
Ylöjärven Yrityspalvelu Oy

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

Yksityistieavustusten ja niiden jakoperusteiden 
päivittämisestä

Keskustan valtuustoryhmä 
ym.

Ylöjärven kaupungin yksityisteiden avustusperusteista kunnossapito- ja peruskorjausavustusten osalta on tarkasteltu ja päätetty viimeksi Kaupunginvaltuuston toimesta 4.6.2018 (§80). Päätöksen jälkeen yksityistieasioissa on tapahtunut muutoksia lainsäätäjien toimesta yksityisteitä koskevan uuden lainsäädännön puitteissa. Samalla viime vuosien inflaatio 
ja korkojen nousu ovat nostaneet merkittävästi investointi- sekä kunnossapitokustannuksia. Teiden kunnossapidossa on hyvinkin nähtävissä, että parantamisen varaa olisi.

Kuntien maksamia avustuksia vertailtaessa, voidaan naapurikunnasta löytää jopa yli 100 % korkeampia avustusmääriä /km. Huomioiden nämä seikat ja edellisestä päätöksestä kuluneen ajan, esitämme että avustusperiaatteet tarkastellaan uudelleen ja päivitettäisiin nykyisen kustannustason mukaiseksi.

18.3.2024

Kaupunginhallitus 
15.04.2024 § 112 Tekninen 
lautakunta 15.05.2024 § 80 

Kaupunginhallitus 
12.08.2024 § 223 

9.9.2024

Eläkeläisten maksuttomasta sisäänpääsystä 
uimahalliin hiljaisina aikoina

Jussi-Pekka Ahonen ym.

Ylöjärven sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää, että eläkeläiset pääsisivät maksutta uimahalliin hiljaisina aikoina (9–15).

	Kunnilla on lakisääteinen velvoite edistää kuntalaisten hyvinvointia ja terveyttä. Nykyään myös turvallisuuden teemat, etenkin arkiympäristön turvallisuus, yhdistetään luontevaksi osaksi hyvinvoinnin, terveyden ja turvallisuuden kokonaisuutta. Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen tehtävä kunnassa on laaja-alainen ja poikkihallinnollinen. Hyvinvointia 
edistäviä toimia tehdään kunnan kaikilla sektoreilla. Lisäksi hyvinvoinnin ja terveyden edistämistä tehdään yhteistyössä paikallisten ja alueellisten toimijoiden kanssa. Keskeisenä yhteistyökumppanina hyvinvoinnin ja terveyden edistämisessä on hyvinvointialue. Valtuutettujen ja rooli on keskeinen hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen kokonaisuudessa. 
Valtuustolle tulee vuosittain raportoida hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen kehityksestä ja kerran valtuustokaudessa valtuusto hyväksyy laajan hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman. (kuntaliitto)

	Kunnilla on kuntalain (410/2015) 1 §:n mukaisesti ” Kunta edistää asukkaidensa hyvinvointia ja alueensa elinvoimaa sekä järjestää asukkailleen palvelut taloudellisesti, sosiaalisesti ja ympäristöllisesti kestävällä tavalla”. Laissa sosiaali- ja terveydenhuollon järjestämisestä (612/2021) 6 §:ssä kunnille on säädetty hyvinvoinnin ja terveyden edistämisestä 
seuraavanlaisia tehtäviä:

•	Ensisijainen vastuu hyvinvoinnin ja terveyden edistämisestä omassa toiminnassaan.
•	Seurattava asukkaiden elinoloja, hyvinvointia ja terveyttä sekä niihin vaikuttavia tekijöitä alueittain ja väestöryhmittäin.
•	Tehtävä päätösten vaikutusten ennakkoarviointi ihmisten hyvinvointiin ja terveyteen kohdistuvista päätöksistä väestöryhmittäin.

	Edellä mainituin perustein, Ylöjärven kaupungin tulisi aloittaa Tampereen kaupungin tavoin määräaikainen kokeilu uimahallin lippujen osalta, jossa ensin eläkeläisiltä poistettaisiin sisäänpääsymaksu. Myöhemmin tulisi tutkia maksuttomuutta muiden erityisryhmien osalta. Tällä toimenpiteellä voi olla suuria positiivisia vaikutuksia ikääntyvän väestön 
terveyteen ja jaksamiseen. Ennaltaehkäiseviä toimenpiteitä tulee tukea aktiivisesti ja seurata päätösten vaikutuksia ihmisten terveyteen ja hyvinvointiin. 

18.3.2024

Kaupunginhallitus 15.4.2024 
Hyvinvointilautakunta 

11.06.2024 § 81 
Kaupunginhallitus 
12.08.2024 § 225 

9.9.2024

Puolet enemmän kasviksia Jenni Kiiskinen ym.

Ylöjärvi on sitoutunut tavoittelemaan kasvihuonepäästöjen vähennystä 80%:lla vuoteen 2030 mennessä (verrattuna vuoden 2007 tasoon). Ylöjärven Hinku-tiekartta hyväksyttiin 5.2.2024. Päästövähennystavoitteen saavuttamisessa kaikkia sektoreita on tarkasteltava ja siksi myös julkisilla elintarvikehankinnoilla on rooli tavoitteen saavuttamisessa.

YK:n vuonna 2019 julkaistun globaalin kestävän kehityksen raportin mukaan kestävyysmurros edellyttää muutoksia mm. ruokajärjestelmiin ja ruokatottumuksiin. Kestävän kehityksen mukaisiin tulevaisuuden ruokatottumuksiin tutustuttaminen on kouluruokailun tärkeä kasvatuksellinen tehtävä. Esimerkiksi koulu- ja työpaikkaruokalassa ensimmäisenä 
linjastolla voisi olla vapaasti valittavissa oleva kasvisvaihtoehto, jonka valitsemista ei rajoitettaisi eikä myöskään pakotettaisi.              

Kasvipohjaisen ruokavalion hyödyt terveydelle ja etenkin ympäristö- ja ilmastovaikutukset on tunnustettu. Tiede on asiasta erittäin yksimielinen: Suomessa kulutetaan liikaa punaista lihaa ja liiallinen lihan ja maidon kulutus lisää esimerkiksi sydän- ja verisuonitauteja. Kun kunta hankkii ilmaston kannalta puolet parempaa ruokaa, tehdään laajemmin hyvää 
myös kansanterveydelle.

Kasvisruoka on huoltovarmuuden kannalta tarpeen. Suomessa on paljon ahkeria ja kekseliäitä kasvisruoan viljelijöitä. Me haluamme tukea julkisilla hankinnoilla näiden viljelijöiden työtä ja lisätä alkutuotannon arvostusta. Kasvisten osuutta on mahdollista lisätä puolella ja vastaavasti hieman pienentää eläinperäisten tuotteiden osuutta hankinnoissa 
ravinnon monipuolisuutta tai ihmisten hyvinvointia tai valinnanmahdollisuuksia kaventamatta.

Me aloitteen allekirjoittajat vaadimme, että Ylöjärvi laatii julkisille elintarvikehankinnoilleen kunnianhimoisen suunnitelman, joka sitovasti ohjaa vuoteen 2030 mennessä hankkimaan nykytilaan verrattuna puolet enemmän kasvipohjaisia kotimaisia elintarvikkeita, joista valmistetaan ravitsevaa kasvipohjaista ruokaa.

Aloitteessa hyödynnetyt aineistot:
Greenpeace: Puolet parempaa – kampanja, https://www.greenpeace.org/finland/toimi/puolet-parempaa/,  YK Kestävän kehityksen raportti 2019, The-Sustainable-Development-Goals-Report-2019.pdf (un.org), Valsta, L. ym., 2018. Ravitsemus Suomessa – FinRavinto 2017 -tutkimus. Terveyden ja hyvinvoinnin laitos.

8.4.2024
Kaupunginhallitus 

22.04.2024 § 129 tekninen 
lautakunta

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

Liikennepuistosta Ylöjärvelle
Ylöjärven KD:n 

valtuustoryhmä ym.

Ylöjärven kaupunginvaltuustolle on esitelty monipuolinen ja vahvaa kasvua tukeva kaavoituskatsaus kaupunginvaltuuston kokouksessa 18.3.2024. Monipuoliseen kavoituskatsaus suunnitelmaan sopii erittäin hyvin lasten liikennepuisto.

Liikennepuistot ovat suosittuja lapsiperheiden kokoontumispaikkoja ja niistä on iloa ja hyötyä monen ikäisille käyttäjille. Liikennepuistojen menopelit ovat päästöttömiä ja liikkuminen puistossa vahvistaa liikenteessä liikkumisen taitoja. Liikennepuistossa kehittyy ymmärrys liikenteessä liikkumiseen, se kannustaa monipuoliseen liikkumiseen ulkoilmassa, 
vahvistaa motoriikkaa, toisten huomioimista, ja tilanteiden ennakointi kykyä. Liikennepuisto perehdyttää puistossa liikkujan turvalliseen liikennekäyttäytymiseen, sekä edesauttaa liikennemerkkien oppimista. Liikennepuistossa voisi liikkua mm. jalan, potkupyörillä, polkupyörillä, polkuautoilla tai potkulaudoilla.

Liikennepuisto voisi olla joko osana suurempaa liikuntapuistoa, jossa mahdollistuisi monipuolinen liikkuminen ja kohtaaminen kaikenikäisille. Liikennepuisto voisi toimia myös itsenäisenä vetovoimatekijänä niin Ylöjärveläisille, kuin seutukuntienkin asukkaille. Liikennepuisto rikastuttaisi myös Ylöjärven retkikohde valikoimaa.

Liikennepuiston alueeksi voisi hyödyntää esim. Haaviston kentän aluetta, koulutuskeskus Valon aluetta, Ylöjärven Ilves Areenan lähi aluetta tai muuta sellaista aluetta, johon on mahdollista päästä  julkisilla kulkuneuvoilla ja joka mahdollistaisi myös yksityispysäköinnin.

Liikennepuistot toimivat kesäaikana ja voivat  tarjota kesätyöpaikkoja myös  kuntamme nuorille. Paikallisilta yrityksiltä voisi kysyä halukkuutta sponsoroida menopelejä yrityksen logolla.

Me allekirjoittaneet kaupunginvaltuutetut ehdotamme, että mahdollisuuksia liikennepuiston rakentamiselle kartoitetaan ja liikennepuiston toteuttamista selvitellään monipuolisesti.

8.4.2024

Kaupunginhallitus 
22.04.2024 § 130 

ympäristölautakunta 
23.1.2025 § x, tekninen 

lautakunta 22.1.2025 § x

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

Kerhotoiminnan laajentamisesta koskemaan 3-6 
luokkien oppilaita

Ylöjärven 
Sosialidemokraattinen 

valtuustoryhmå

Ylöjärven Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää, että Ylöjärvellä selvitetään koulujen iltapäiväkerhotoiminnan tyyppisen kerhotoiminnan laajentamisen mahdollisuudet myös luokkien 3-6 oppilaille ja kustannusvaikutukset sekä kartoitetaan paikkakunnan perheiden kiinnostusta/tarvetta ko. palvelua kohtaan ja kuullaan lasten toiveet toiminnan 
suhteen.
Lasten osallistuminen ohjattuun ryhmätoimintaan tukee lasten yhteisöllisyyttä. Kerhotoiminnalla pyritäänkin tarjoamaan halukkaille matalan kynnyksen harrastusmahdollisuus mm. kädentaitojen, musiikin tai liikunnan muodossa. 1-2. luokkalaisten lisäksi ohjatusta toiminnasta hyötyvät vanhemmatkin lapset.  Kerhotoiminnalla vähennetään lasten 
yksinäisyyttä ja annetaan perheille yhteistä aikaa illasta, kun harrastukset siirtyvät iltapäivään, koulupäivän jatkoksi.

Monimuotoinen toiminta mahdollistuu, mitä enemmän lapsia toiminnan piirissä on, mutta tärkeintä on vastata lasten toiveisiin. 

Toiminnasta voidaan periä myös asiakasmaksu, kunhan huomioidaan vähävaraisten perheiden huojennukset niihin. Vaihtoehtoisena järjestäjänä voivat olla myös järjestöt, kunhan kaupunki tarjoaa tarvittavat tilat järjestöille.

Panostetaan lasten ja nuorten parempaan tulevaisuuteen Ylöjärvellä, panostamalla hyvinvointiin, terveyteen ja osallisuuteen.

8.4.2024

Kaupunginhallitus 
22.04.2024 § 131 Kasvatus- 

ja opetuslautakunta 
21.05.2024 § 67 

Hyvinvointilautakunta 
11.06.2024 § 82 

Kaupunginhallitus 
12.08.2024 § 226 

9.9.2024



Henkilöstön edustuksesta kaupungin johtoryhmiin
Vasemmistoliiton 
valtuustoryhmä

Vasemmistoliiton valtuustoryhmä esittää Ylöjärven kaupungin johtoryhmien laajentamista henkilöstön edustajalla työntekijöiden ja työnantajan yhteistoiminnan kehittämiseksi. 

Henkilöstöä edustava johtoryhmän jäsen lisää johtoryhmän asiantuntemusta, parantaa molemminpuolista, avointa viestintää sekä lisää henkilöstön vaikutusmahdollisuuksia.

Henkilöstönedustaja operatiivisessa päätöksenteossa myös parantaa yhteistoiminnan laatua ja täydentää yhteistoimintalain tarkoitusta. 

”Yhteistoiminnan tavoitteena on antaa henkilöstölle mahdollisuus yhteisymmärryksessä työnantajan kanssa osallistua kunnan ja hyvinvointialueella toiminnan kehittämiseen ja antaa henkilöstölle mahdollisuus vaikuttaa omaa työtään ja työyhteisöään koskevien päätösten valmisteluun sekä samalla edistää kunnan ja hyvinvointialueen palvelutuotannon 
tuloksellisuutta ja henkilöstön työelämän laatua.” Laki työnantajan ja henkilöstön välisestä yhteistoiminnasta kunnassa ja hyvinvointialueella 1§ Lain tarkoitus. 

Käytäntönä on monesti, että henkilöstön edustajia on kutsuttu johtoryhmiin käsiteltäessä henkilöstöön vaikuttavia asioita, mutta tosiasiassa kaikki asiat liittyvät henkilöstöön, sillä henkilöstö niitä toteuttaa työssään. 

On useita kuntia, joiden johtoryhmän peruskokoonpanoon kuuluu henkilöstön edustaja. Näitä ovat esim. Rusko, Loimaa, Kempele, Jyväskylä, Jokioinen, Kitee, Äänekoski, Kangasala, Mäntsälä, Tammela, Hailuoto, Forssa, Taivalkoski, Kouvola, Joensuu, Lohja, Karkkila ja Helsingin kaupunki. Myös Pirkanmaan hyvinvointialueella henkilöstön edustus löytyy 
jokaisesta johtoryhmästä.

Osassa kuntia henkilöstön edustaja johtoryhmässä on määritelty hallintosäännössä. Esimerkiksi Karkkilan kunnan johtosäännössä johtoryhmä on määritelty: ”Kaupunginjohtaja nimeää johtoryhmän jäsenet. Johtoryhmässä tulee olla nimettynä henkilöstön edustaja.

8.4.2024
Kaupunginhallitus 
22.04.2024 § 132 
Henkilöstöpalvelut

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

Ylöjärven on jatkettava toisen asteen koulutuksen 
maksuttomuutta

Vasemmistoliiton 
valtuustoryhmä ym

Maksuton toinen aste otettiin käyttöön valtakunnallisesti elokuussa 2021 ja samalla oppivelvollisuus nousi 18 ikävuoteen. Oppivelvollisille myönnettiin maksuttomat oppimateriaalit sen vuoden loppuun asti, jona nuori täyttää 20 vuotta. Muutoksen ansiosta jokainen nuori sai lukion tai ammatillisen koulutuksen tutkinnon suoritettua riippumatta perheen 
taloudellisesta tilanteesta. 

 Pelkän peruskoulun oppimäärän suorittaneiden työllisyysaste on noin 45 prosenttia, kun jo toisen asteen tutkinnon suorittaneilla työllisyysaste nousee yli 70 prosenttiin. Toisen asteen tutkinnon suorittaminen edistää siis merkittävästi myös työllistymistä ja osallistumista yhteiskuntaan. 

 Nyt Petteri Orpon hallitus on päättänyt rajata toisen asteen maksuttomuutta sen vuoden loppuun, kun nuori täyttää 18 vuotta. Hallituksen päätös tarkoittaa, että toisen asteen opinnot tulisivat maksullisiksi kesken opintojen, useimmille viimeisen vuoden osalta. 
Maksuttomuus vaikuttaa koulutuksen tasa-arvon toteutumiseen ja vähentää eriarvoisuutta. Vuoden 2022 Lukiolaisbarometrin mukaan 45 prosenttia ensimmäisen vuoden opiskelijoista koki maksuttomuuden vaikuttaneen lukioon hakeutumiseen. Maksuttomuus on vaikuttanut päätökseen erityisesti opiskelijoilla, joiden vanhemmista vähintään toinen on 
työtön, kumpikaan vanhemmista ei ole korkeakoulutettuja tai joiden äidinkieli on muu kuin suomi. 

Hallituksen päätös rajata maksuttomuutta on herättänyt laajaa vastustusta koulutuskentällä. Suomen lukiolaisten liitto on todennut muutoksen olevan erityisen kipeä niille nuorille, joilla on vaikeuksia toimeentulon, terveyden tai oppimisen kanssa. Suomen Vanhempainliitto on sanonut päätöksen olevan ristiriidassa sen tavoitteen kanssa, että jokainen 
nuori suorittaisi toisen asteen tutkinnon loppuun. Myös opettajien ammattijärjestö OAJ on ilmaissut huolensa uudistuksesta ja todennut sen sotkevan koulutuksen järjestäjien, rehtoreiden ja opettajien arkea. Muutoksesta aiheutuu opettajille lisätyötä ja kunnille hallinnollista byrokratiaa, jonka vuoksi tavoitellut säästöt voivat jäädä saavuttamatta.
 Ylöjärven kaupungin ei tule toimeenpanna hallituksen päätöstä vaan jatkaa maksuttomien oppimateriaalien tarjoamista toisen asteen loppuun asti. Hallituksen haitallisista uudistuksista on poikettu paikallisesti myös aiemmin, kun kunnat jättivät toteuttamatta varhaiskasvatuksen ryhmäkokoja kasvattavia ja subjektiivista varhaiskasvatusoikeutta rajaavia 
Sipilän hallituksen päätöksiä. 

 Maksuttomuuden keskeyttäminen kesken tutkinnon aiheuttaisi Ylöjärvelle hallinnollisia kustannuksia sekä kuormittaisi rehtoreiden ja opettajien työtä. Ylöjärven taloudellinen panostus tulisi osoittaa nuorten koulutuksen turvaamiseen hallinnon lisäämisen sijaan.

Vasemmistoliiton valtuustoryhmä esittää, että Ylöjärven kaupunki jatkaa maksuttoman toisen asteen koulutusta nuorille koko tutkinnon ajan huomioimalla tämä omassa lukiokoulutuksessa sekä vaikuttamalla aktiivisesti asian edistämiseksi seudullisesti järjestettäväksi sovitussa toisen asteen koulutuksessa.

6.5.2024

Kaupunginhallitus 
27.05.2024 § 181  Kasvatus- 

ja opetuslautakunta 
22.10.2024 § 115  
Kaupunginhallitus 
18.11.2024 § 337

9.12.2024

 Ylöjärven torjuttava maksuttoman toisen asteen 
koulutuksen romuttaminen

Ylöjärven 
Sosialidemokraattinen 

valtuustoryhmä

Orpon hallitus päätti huhtikuun 2024 kehysriihessä useista merkittävistä suomalaisen hyvinvointivaltion heikennyksistä. Erityisen haitallinen leikkaus on koulutuksen järjestäjiäkin koskettava päätös rajoittaa toisen asteen opiskelijoiden maksuttomia oppimateriaaleja ja ylioppilastutkintomaksuja sen vuoden loppuun, jolloin opiskelija täyttää 18 vuotta. 

 Maan hallituksen päätös romuttaa maksuttoman ja yhdenvertaisen mahdollisuuden suorittaa toisen asteen koulutus. Toimenpiteellä tavoitellaan vain 12 miljoonan euron vuosittaista säästöä valtakunnallisesti, mutta toteutuessaan se lisää nuorten ja perheiden eriarvoisuutta. Vuoden 2022 Lukiolaisbarometrin mukaan maksuttomien oppimateriaalien 
tarjoaminen on lisännyt lukiokoulutukseen hakeutumista erityisesti niiden opiskelijoiden kohdalla, joiden vanhemmista kumpikaan ei ole korkeakoulutettu, vähintään toinen vanhemmista on työtön tai joiden äidinkieli ei ole suomi. Toiseen asteen tutkinnon suorittamisella on myös selvä vaikutus myöhempään sijoittumiseen työmarkkinoille. Hallituksen 
esitys kohdistuu siis nimenomaisesti jo valmiiksi heikommassa asemassa oleviin nuoriin ja perheisiin lisäten eriarvoisuutta kaikkialla Suomessa. Päätetyllä koulutusleikkauksella saavuttaisiin vain minimaalista julkisen talouden säästöä ja se lisäisi nuorten eriarvoisuutta sekä kaventaisi vähintään osan nuorista tulevaisuuden mahdollisuuksia. 

 Lisäksi säästö on Ylöjärven näkökulmasta toteuttamiskelvoton. Esimerkiksi oppikirjojen, erilaisten opetusvälineiden ja tietokoneiden kerääminen pois opiskelijoilta sekä e-kirjalisenssien katkaiseminen kesken abiturienttivuotta tai opintojen loppurutistusta on arkijärjen vastaista ja erittäin haastavaa toteuttaa. Se myös lisäisi jo entisestään kuormittuneen 
opetushenkilöstön työkuormaa. Pahimmassa tapauksessa oppimateriaalien maksullisuudella olisi myös vaikutusta opinnoissa menestymiseen ja tutkinnon valmistumiseen. Vaihtoehtoisesti lukuisten pienten laskujen ym. maksujen laskuttaminen nuorilta opiskelijoilta aiheuttaa lisää hallintotaakkaa sekä -kuluja kunnille. 

 Valtuutetuille kuuluvaa aloiteoikeutta käyttäen sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää, että:
1)     Ylöjärven edunvalvonnan tavoitteeksi asetetaan valtioon vaikuttaminen, jotta päätetty koulutusleikkaus perutaan asian jatkovalmistelussa yllä mainituilla perusteilla ja
2)     Ylöjärvi päättää selvittää eri keinot turvata aidosti maksuton ja yhdenvertainen toisen asteen koulutus oppivelvollisuutta suorittaville asukkailleen kustantamalla yli 18-vuotiaiden toisen asteen oppimateriaalit, mikäli valtio toteuttaa koulutusleikkauksen.

6.5.2024

Kaupunginhallitus 
27.05.2024 § 182 Kasvatus- 
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22.10.2024 § 116 
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9.12.2024

Ekososiaalisen sivistyksen ohjelmasta Ylöjärven 
perusopetukseen

Vihreä valtuustoryhmä

     j       

Kuitenkin viimeisen vuosikymmenen aikana tapahtuneen kehityskulun seurauksena kilpailu yhteiskunnassa on kiristynyt, yksilökeskeisyys ja suorituskeskeisyys on lisääntynyt. Tämä on johtanut kokemukseen merkityksettömyydestä, arvottomuudesta ja mitättömyydestä, joka näkyy myös lasten ja nuorten hyvinvoinnissa. 

Yltäkylläisyyden ajan ongelmaksi on siis muodostunut ihmisten kokema elämän merkityksettömyys ja tarkoituksettomuus, kun materialistinen ja kulutuskeskeinen elämän suorittaminen ei olekaan tehnyt ihmisistä onnellisempia. Kuluttamiseen ja kilpailuun perustava elämäntapa ei täytä pysyvästi hyväksynnän, ihailun ja yhteyden tarvetta. (Salonen & 
Bardy, 2015) 

Vajeeseen ratkaisu on ekososiaalisessa sivistyksessä. Ekososiaalisen sivistyksen keskeisiä elementtejä ovat ymmärrys luonnonvarojen rajallisuudesta, luonnonvarojen vastuullinen käyttö sekä toimiminen maapallon kantokyvyn rajoissa, sekä sosiaalisen oikeudenmukaisuuden ja ihmisten välisen vuorovaikutuksen ymmärtäminen. Ekososiaalinen sivistys 
korostaa systeemistä ajattelua, globaalia vastuuta ja keskinäisriippuvuutta. Se haastaa vallalla olevan kasvatusdiskurssin, joka usein on keskittynyt yksilön henkilökohtaiseen tämän hetken menestykseen ja taloudelliseen hyötyyn, ja painottaa sen sijaan yhteistä hyvää, elämän merkityksellisyyttä ja kestävää tulevaisuutta. (Salonen, 2012) 

Onnellinen elämä syntyy merkityksellisyydestä ja kuulumisen tunteesta. Merkityksellisyyden kokemukset muodostuvat kytköksistä johonkin itsen ulkopuolella olevaan arvokkaaseen. 

Ekososiaalisen sivistyksen tavoitteena on vahvistaa ihmisen yhteyksiä ja ymmärrystä ympärillä olevaan luontoon, muihin ihmisiin ja maailmaan. Yhteydet merkityksellistävät ihmisten elämää, lisäävät kuulumisen ja osallisuuden kokemuksia, laajentavat huolenpidon piiriä minästä globaaliin, ekosysteemiseen ja planetaariseen ulottuvuuteen, ja tekevät 
tietoiseksi jokaisen omista vaikutusmahdollisuuksista. Ekososiaalisessa sivistysyhteiskunnassa huomioidaan myös tulevien sukupolvien mahdollisuudet ja edellytyksen elää planeetalla yhtä turvallista, vaurasta ja vapaata elämää kuin nykysukupolvet voivat elää. 

Esimerkiksi Tampereen kaupunki on ottanut käyttöön ekososiaalisen sivistyksen periaatteet perusopetuksen opetusohjelmaansa, ja aktiivisesti kehittää ekososiaalista sivistystä eri tasoilla: strategisella, toimintakulttuurisella ja työn tekemisen tasolla. Kaupungissa toimii myös ekososiaalisen sivistyksen tutoropettajia. Tampereella on lisäksi laadittu 
tukimateriaaliksi ekososiaalisen sivistyksen käsikirja opetukseen. (Tampereen kaupunki, 2024)

Tampereen kaupungin laatimaa käsikirjaa sekä Tampereen sivistystoimen kokemuksia ja esimerkkejä voisi varmasti hyödyntää myös Yläjärven kaupungilla opetuksen kehittämistoimissa. Myös Yläjärven lukiossa tehtävä kestävyyskasvatus perustuu ekososiaalisen sivistyksen periaatteisiin (Yläjärven lukio, N.d.). 
Ehdotamme, että Ylöjärven perusopetuksessa otetaan ympäristö- ja kestävyyskasvatuksessa kehittämiskohteeksi

i) ekososiaalisen sivistyksen ohjelmaan perehtyminen (esim. Tampereen mallin bech markkaami nen),
ii) ekososiaalisen sivistyksen tutor- ja kehittäjäopettajien innostaminen ja kouluttaminen,

7.10.2024
Kaupunginhallitus 

21.10.2024 § 301  Kasvatus- 
ja opetuslautakunta

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

 Ylöjärven kaupunki hakee Luontoviisaat kunnat -
verkoston jäseneksi

Vihreä valtuustoryhmä

Vaikka luontokato on maailmanlaajuinen haaste, toimet sen pysäyttämiseksi ovat usein paikallisia. Luonnon monimuotoisuuden suurin uhka on maankäytön muutokset, johon kunnilla on kaavoituksen osalta merkittävä vaikutus. Kunnat vastaavat yhdessä maakuntien kanssa kaavoituksesta ja maankäytön suunnittelusta." "Luontoviisaat kunta sitoutuu 
oman toimintansa lisäksi vaikuttamaan alueensa toimijoihin kuten asukkaisiin, yrityksiin, maa- ja metsätalousyrittäjiin sekä vapaa-ajan asukkaisiin siten, että alueen toimijoiden tietoisuus luonnon monimuotoisuudesta lisääntyy." Luontoviisaat kunnat -verkostoon kuuluu tällä hetkellä Janakkala, Vihti, Espoo, Akaa, Urjala, Valkeakoski, Kemiönsaaren kunta 
ja Vantaa. Lisäksi ainakin Savonlinnassa, Lappeenrannassa, Kirkkonummella ja Lempäälässä on tehty aloite verkostoon liittymisestä. 
Luontoviisaat kunnat -verkosto on Suomessa toimiva kuntien yhteistyöverkosto, jonka tavoitteena on edistää luonnon monimuotoisuuden suojelua ja ekologisesti kestävää kehitystä paikallisella tasolla. 
Verkoston tarkoituksena on auttaa kuntia torjumaan luontokatoa, sekä toimia foorumina, jossa kunnat voivat jakaa kokemuksia, oppeja ja parhaita käytäntöjä siitä, miten luonnon monimuotoisuutta voidaan suojella tehokkaammin. 
Kunta oman toimintansa lisäksi sitoutuu myös vaikuttamaan alueensa toimijoihin (asukkaisiin, yrityksiin, maa- ja metsätalousyrittäjiin sekä vapaa-ajan asukkaisiin) siten, että alueen toimijoiden tietoisuus luonnon monimuotoisuudesta lisääntyy. 
Luontoviisaat kunnat -verkoston liittymisen edellytykset ovat seuraavat:
•	Kunta liittyy valtuuston, hallituksen tai muun vastaavaa toimivaltaa käyttävän tahon päätöksellä verkoston jäseneksi sekä sitoutuu verkoston kriteereihin
•	Luontoviisaaksi kunnaksi hakevalla kunnalla on neljä vuotta aikaa täyttää Luontoviisaat kunnat -verkoston kriteerit jäseneksi hyväksymisen jälkeen.
•	Kunta sitoutuu kuntastrategiassa tai muussa strategisessa asiakirjassa luonnon monimuotoisuuden turvaamiseen.
•	Kunta laatii luonnon monimuotoisuuden turvaamisen lumo-toimintaohjelman tai -strategian (kunnallinen tai alueellinen.). Lumo-ohjelma voi olla osa kunnan ympäristöohjelmaa. Kunta sitoutuu seuraamaan lumo-ohjelman etenemistä.
•	Kunta perustaa poikkitoimialaisen työryhmän edistämään luonnon monimuotoisuutta.
•	Kunta kartoittaa omistamiensa maa- ja vesialueiden arvokkaat luontokohteet. Arvokkailla luontokohteilla tarkoitetaan esim. uhanalaisia luontotyyppejä ja suojeltuja alueita. Kunta vie keräämänsä tiedon omaan ja mielellään myös kansallisiin kuten FEOn ja Laji.fi -tietojärjestelmiin.
•	Kunta ottaa luonnon monimuotoisuuden huomioon omistamiensa metsien sekä hallinnoimiensa viher-, virkistys- ja vesialueiden hoitokäytännöissä. Huomioimisella tarkoitetaan sitä, että kriteerit on kirjattu kunnan lumo-ohjelmaan, viher- ja metsänhoitosuunnitelmaan tai muuhun vastaavaan hoitosuunnitelmaan. Tarvittaessa kunta uudistaa 
hoitokäytännöt kriteerien mukaisiksi.
•	Kunta sitoutuu lisäämään kuntalaisten ja yrityksien lumo-tietoutta ja osallistamaan heitä lumo-ohjelman suunnitteluun ja toteutukseen.
•	Kunta sitoutuu lisäämään henkilöstön ja kunta päättäjien tietoisuutta luonnon monimuotoisuudesta.
Lisäksi huomioidaan toimintalinjauksina monimuotoisuusnäkökulma päätöksenteossa, poikkihallinnollinen yhteistyö osastojen välillä sekä monimuotoisuuden edistämisen suunnitelman ja sen toteutumisen raportointi. 
Kunnan kannattaa liittyä Luontoviisaat kunnat -verkostoon, koska se auttaa ...
•	tukemaan luonnon monimuotoisuuden suojelua ja kuntien välistä yhteistyötä.
•	parantamaan kunnan imagoa, houkuttelee uusia asukkaita ja edistää yhteisiä hankkeita.
•	kuntaa kehittämään ja toteuttamaan luonnon monimuotoisuusohjelmia.
•	tehostamaan luontotyötä (esimerkiksi vieraslajien torjunnassa ja kaavoituksessa).
•	kunnan työtä tarjoamalla tietoa ja koulutusta ajankohtaisista ympäristöasioista.
•	edistämään innovatiivisia luontoratkaisuja ja tukemaan EU:n biodiversiteettitavoitteiden saavuttamista.
Lähde: https://luontokunnat.syke.fi/luontoviisaat-kunnat

7.10.2024
Kaupunginhallitus 
21.10.2024 § 302 

Ympäristölautakunta, 
Tekninen lautakunta

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

 RT Ohjekortin 103754 Työvoiman hyväksikäytön 
torjunta rakennusalalla käyttöönotosta Ylöjärvellä

Vasemmiston 
valtuustoryhmä ym.

Harmaan talouden ja siihen liittyvän ihmisten hyväksikäytön havaitseminen on erittäin vaikeaa. Rakennustietosäätiön toimikunta, joka koostuu alan yritysten ja liittojen asiantuntijoista, on laatinut ohjekortin (RT103754), josta on saatavissa keinoja, ratkaisuja ja apua tunnistaa työvoiman hyväksikäyttöä rakennusalalla. Useimmiten hyväksikäytön kohteena 
ovat ulkomaalaiset työntekijät. Hyväksikäyttötilanteet vaihtelevat palkkausvääryyksistä aina vakaviin ihmisoikeuslouk-kauksiin, kuten pakkotyöhön asti.

Ylöjärven kaupunki toimii jatkuvasti rakennuttajana kunnallisissa rakennushankkeissa. Kaupunki mielletään luotettavaksi tilaajaksi, jonka hankkeissa noudatetaan tervettä kilpailua ja reiluja työoloja. Nykyinen töiden valvonta kattaa vähimmäisvaatimukset, mutta jättää vielä työntekijöiden tilanteen tosiasiallisesti huomiotta. Kortin hyvien käytäntöjen 
neuvoilla, liittyen esimerkiksi perehdytyk-seen, voidaan valmiiksi ennaltaehkäistä mahdollisia väärin käytöksiä.

Ehdotamme, että Ylöjärven kaupungin tilaamissa rakennushankkeissa, otetaan ohjekortti käyttöön vahvistamaan huolellisuusvelvoitteen täyttymistä ja edistämään vastuullisempaa rakennuskulttuuria.

9.12.2024
Kaupunginhallitus 13.1.2025 

§ 13 Tekninen lautakunta

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.



Ylöjärven kaupunki pois X:stä
Vasemmiston 

valtuustoryhmä ym.

Sosiaalinen media on tärkeä ja toimiva tapa viestinnässä. Se tarjoaa nopean ja vuorovaikutteisen tavan viestinvälitykseen ja sosiaalisella medialla voidaan tästä syystä sanoa olevan demokraattinenkin rooli yhteiskunnallisissa asioissa. Tästä syystä sen hallinta houkuttaa myös demokratialle epäsuotuisia voimia ja toimijoita. Suurimmat sosiaalisen median 
alustat ovat hyvin keskittyneitä yksittäisille rahakkaille toimijoille.

Yhtenä merkittävimmistä sosiaalisen median alustoista on ollut entinen Twitter, nykyinen X, jonka toiminta on muuttunut merkittävästi maailman rikkaimman ihmisen, Elon Muskin ostaessaan sen itselleen. X:n moderointipolitiikka mm. vihapuhetta ja äärioikeiston salaliittoteorioita kohtaan on muuttunut sallivaksi ja useat merkittävät toimijat ovat 
poistuneet palvelusta näiden syiden vuoksi.

Monet palvelusta vetäytyneet, mm. isot ja merkittävät mediat, ovat perustel-leet päätöstään sillä, ettei palvelu edusta, eikä edistä eurooppalaisia arvoja ja demokratiakäsitystä. Palvelun voidaan katsoa olevan myös hyvin epävakaissa käsissä, kun palvelun sisältöpolitiikasta vastaa yksi ihminen, maailman rikkain ihminen, joka toimii myös Yhdysvaltain 
tulevan presidentin Donald Trumpin läheisenä neuvonantajana.

Julkisten toimijoiden, myös Ylöjärven kaupungin tulee olla ja näkyä sosiaalisessa mediassa. Myös uusien sosiaalisten medioiden kanavia tulee harkita rohkeasti. Sosiaalisen median valtapolitiikan vuoksi sosiaalisen median kanavien valinta tulee tehdä vastuullisesti, eikä arvojen vastaista ja huonosti palvelevaa toimintaa tule tukea olemalla palvelussa.

Vasemmistoliiton Ylöjärven valtuustoryhmä esittää, että Ylöjärven kaupunki lopettaa sosiaalisen median palvelun X:n käytön ja poistaa X:ssä olevat tilit edellä mainituista syistä.

9.12.2024
Kaupunginhallitus 13.1.2025 

§ 14 Viestintäpalvelut

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

Kävelyuran tekemisestä  Haaviston kuntoradan 
laavulle

Vasemmiston 
valtuustoryhmä ym.

Esitämme, että Ylöjärven kaupunki tekee ja ylläpitää talvisin erillisen kävelyuran Haaviston kuntoradan laavulle.

Alueen laavulle olisi hyvä päästä kävellen myös talvella, koska kaikki halukkaat käyttäjät eivät välttämättä ole hiihtäjiä. Kävelyreitin tekeminen palvelisi mm. päiväkotiryhmiä, koululaisia ja perheitä ja mahdollistaisi laavun ympärivuotisen käytön retkikohteena.

Palveluissa saavutettavuus on erittäin tärkeää ja laavu sekä kuntorata ovat asukkaiden vapaa-ajan virkistys- ja kuntoilualueena merkityksellinen. Kuntoradan alue toimii samalla koulujen ja päiväkotien oppimisympäristönä, joten on hyödyllistä, että paikalle on mahdollista päästä myös talvella luvallista reittiä pitkin niin, että hiihtäjille aiheutuisi 
mahdollisimman vähän harmia.

9.12.2024
Kaupunginhallitus 13.1.2025 

§ 15 Tekninen lautakunta

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

Luonnon kokonaisheikentymättömyyden tavoittelusta Vihreä valtuustoryhmä

Aloitteen allekirjoittajat edellyttävät, että kaupungin kaavoituksessa, luvituksessa sekä rakentamisessa tavoitellaan ja seurataan luonnon kokonaisheikentymättömyyttä.

Luonnon kokonaisheikentymättömyys on periaate, jonka mukaan ihmisen toiminnasta ei saisi aiheutua luonnon tilan kokonaisvaltaista heikkenemistä. Tämä merkitsee sitä, että luonnon monimuotoisuus, ekosysteemien toiminta ja luonnonvarojen uusiutumiskyky vähintään säilyvät nykytilassa tai jopa paranevat, vaikka yksittäisillä alueilla tapahtuisi 
muutoksia.

Käytännössä tämä tarkoittaa ennen kaikkea hankkeiden kokonaisvaikutusten minimointia siten, että maankäytön muutostoimet suunnitellaan jo lähtökohtaisesti vähentämään vaikutuksia ympäristöön mahdollisimman paljon. Jos luonnon monimuotoisuutta tai luonnon tilaa heikennetään esimerkiksi rakentamisen vuoksi, menetetyt luontoarvot korvataan 
toisaalla ennallistamalla tai parantamalla luonnon tilaa vastaavassa mittakaavassa. 

Lisäksi varmistetaan, että luonnon tarjoamat ekosysteemipalvelut (mm. vedenpuhdistus, pölytys, hiilen sitominen) eivät vaarannu. 

Tavoitellaan myös aktiivisesti sitä, että luonnonvaroja hyödynnetään ainoastaan siinä mittakaavassa, että niiden uusiutumiskyky turvataan.

9.12.2024
Kaupunginhallitus 13.1.2025 

§ 16 Ympäristölautakunta

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.

 Laaditaan Ylöjärvelle Uudistuvan energian strategia Keskustan valtuustoryhmä

Ylöjärvellä on tällä hetkellä vireillä kaksi suurehkoa tuulienergiahanketta, joista ainakin toiseen liittyy myös aurinkoenergia- ja sähkövarastoratkaisuja sähkönsiirtoverkkojen lisäksi. Keskusten kaupunginvaltuustoryhmä näkee tärkeänä, että kaupungilla on olemassa strategia, jonka pohjalta kaikkia uudistuvan energian hankkeita kohdellaan tasapuolisesti ja 
otetaan vaikutusalueen elinkeinojen, luonnon monimuotoisuuden ja arvokkaiden kulttuurimaisemien, pohja- ja virtavesien arvot sekä asukkaiden ja vapaa-ajanasukkaiden tarpeet sekä huolet huomioon energiaratkaisuiden kaavoittamisessa ja luvituksessa.

Ylöjärvi on pinta-alaltaan laaja ja monimuotoinen kaupunki taajamineen ja kyläkeskuksineen sekä laajoine maa- ja metsätalousvaltaisine alueineen. Tämä laajuus tuo todennäköisesti tullessaan useita erilaisia hankkeita myös tulevaisuudessa. Uusiutuvan energian lähteitä ovat tällä hetkellä tuuli, aurinko, biokaasu, hake ja muu puuperäinen poltettava 
materiaali. Näiden lisäksi tulevaisuudessa todennäköisesti vety ja mahdolliset muut tulevaisuuden innovaatiot. Näin laaja skaala ja tulevaisuuden innovaatiot vaativat kokonaisvaltaista näkemystä ja jonkinlaisen selkärangan, johon päätökset voidaan nojata.

Ylöjärvellä sijaitsee myös koko Pirkanmaan suurin ns. hiljainen alue, jonka tärkeyttä on korostettu terveyden ja hyvinvoinnin lähteenä. Kahden kansallispuiston alueista on myös osa Ylöjärven kaupungin puolella samoin kuin niitä yhdistävä virkistysmetsä. Lisäksi kaupungin alueella on paljon kauniita eri kokoisia järviä, virtavesialueita ja kulttuurimaisemia. 
Näihin ja Pirkan vesi- ja maareitteihin nojautuva luontomatkailu on koko ajan kasvava elinkeino, jonka kehittymistä osa mahdollisista energiahankkeista vaarantaa. Kaupungin tulee laatia strategia, johon nojautuen erilaisia hankkeita voidaan valmistella ja tuoda päätöksentekoon tulevaisuudessa.

9.12.2024
Kaupunginhallitus 13.1.2025 

§ 17 Kehityspalvelut

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.



Keskeneräiset valtuustoaloitteet vuodelta 2023

Valtuustoaloitteen otsikko Valtuustoaloitteen jättäjä/ jättäjät:
Valtuustoaloitteen sisältö: Jätetty valtuustossa: Käsittely:

Vastaus annettu ja 
hyväksytty valtuustossa:

 Joukkoliikenteen vaihtoehtoisten 
järjestämistapojen kustannusvertailusta

Keskustan valtuustoryhmä ym.

Vuoden 2023 huhtikuussa EU:n Liikenne- ja matkailuvaliokunnan mietinnössä on määritelty suuntaviivat kaupunkiliikenteen eri vaihtoehtojen kattavaan ja monipuoliseen vertailuun.

Keskustan ryhmä esittää aloitteessaan, että Ylöjärvellä tehdään vertailu vaihtoehtoisten joukkoliikenneratkaisuvaihtoehtojen välillä EU:n kaupunkiliikenteen kehyksen linjassa Nysse-alueella. Koska mietintö nostaa tarkasteluun myös kohtuullisen hintatason, keskustan ryhmä edellyttää, että vaihtoehtoisista ratkaisuista 
tehdään ainakin kustannusvertailu perustamisen, rakentamisen, käytön ja käyttäjän näkökulmasta kymmenen vuoden aikajänteellä. 

Suora lainaus: Kaupunkiliikenteen kehyksen vahvistaminen: EU:n kaupunkien liikenneturvallisuutta, esteettömyyttä ja turvallisuutta koskeva uusi kehitys 

1. korostaa, että kaupunkiliikenne on ratkaiseva tekijä ihmisten elämänlaadun ja talouden toimivuuden kannalta; huomauttaa, että EU:n kaupunkiliikenteen on perustuttava älykkäisiin, osallistaviin, terveisiin, kohtuuhintaisiin, kilpailukykyisiin, kestäviin, saumattomiin ja multimodaalisiin liikenneratkaisuihin, mukaan lukien 
rautatiet, kestävä linja-autoliikenne, autojen yhteiskäyttöratkaisut sekä aktiivinen liikkuminen ja mikroliikenne, jotta voidaan saavuttaa EU:n kunnianhimoiset taloudelliset, ympäristöön liittyvät, digitaaliset, terveyteen liittyvät ja yhteiskunnalliset tavoitteet; korostaa, että näiden liikenneratkaisujen olisi parannettava 
mahdollisuuksia elää kaupungeissa ja ympäristöolosuhteita ja lisättävä tyytyväisyyttä; 
2. muistuttaa, että kaikkien uusien toimenpiteiden olisi perustuttava kattavien vaikutustenarviointien tuloksiin, joissa otetaan huomioon taloudelliset, sosiaaliset ja ympäristöön liittyvät seuraukset sekä käyttäjien erilaiset liikkumistarpeet, kun taas erilaisten kaupunkiliikenneratkaisujen ympäristötehokkuuden arvioinnin 
olisi perustuttava elinkaaripäästöihin ja asiaankuuluviin ympäristöindikaattoreihin; 
3. korostaa, että kansalaiset ovat halukkaita siirtymään älykkäisiin ja kestäviin liikennemuotoihin erityisesti päivittäisessä liikkumisessa, ja että tärkeimmät edellytykset siirtymiselle ovat kustannukset, saatavuus ja nopeus; katsoo, että kansalaisten mukaantulo ja osallistuminen myös kestävän kaupunkiliikenteen 
suunnitelmien laatimiseen paikallisella, alueellisella, kansallisella ja EU:n tasolla on olennaisen tärkeää, jotta voidaan varmistaa tarvittava julkinen tuki saattamalla kaikki sidosryhmät yhteen suunnittelemaan laadukasta palvelua, joka vastaa kaikkien tarpeita ja odotuksia; 
4. kehottaa jäsenvaltioita kehittämään kaupunkiliikennejärjestelmiä, jotka ovat turvallisia, esteettömiä, osallistavia, kohtuuhintaisia, älykkäitä, häiriönsietokykyisiä ja kestäviä; 
5. tukee kaikkia toimia kaupunkien esteettömyyden parantamiseksi ja kehottaa jäsenvaltioita ryhtymään nopeisiin ja kunnianhimoisiin toimiin kaupunkien osallistavuuden lisäämiseksi; 
6. korostaa tarvetta puuttua liikenneköyhyyteen ja liikenneverkkoihin pääsyyn liittyviin eriarvoisuuksiin, koska ne vaikuttavat miljoonien pienituloisten ihmisten ja erityistarpeita omaaviin ryhmiin kuuluvien käyttäjien jokapäiväiseen elämään; katsoo, että kaupunkien ensisijaisena tavoitteena olisi oltava maaseutualueiden, 
kaupunkien lähialueiden ja kaupunkialueiden välisiin yhteyksiin liittyvien kysymysten käsitteleminen; kehottaa komissiota ja jäsenvaltioita puuttumaan epätasa-arvoon liikenneverkkoihin pääsyssä ja tukemaan pienempiä kaupunkeja ja kaupunkien lähialueita, jotta varmistetaan näiden alueiden yhteydet; korostaa, että 
tarvitaan multimodaalinen ja yhdennetty lähestymistapa, jolla torjutaan liikkuvuuteen liittyvää syrjäytymistä ja liikenneköyhyyttä ja varmistetaan tasavertainen pääsy kaupunkikeskuksiin; 
7. kehottaa jäsenvaltioita ja kaupunkeja harkitsemaan ”kestävän liikkuvuuden arvosetelien” tai alehintaisten liikkumisjärjestelmien tarjoamista osana kestävää joukkoliikennettä, erityisesti julkista liikennettä; toteaa, että edunsaajaryhmät, jotka on määritelty erityiskriteerien perusteella (esimerkiksi haavoittuvassa 
asemassa olevat tai liikenneköyhyydestä kärsivät käyttäjät), voivat sen jälkeen käyttää vapaasti arvoseteleitään kestävien liikkumisvalintojensa mukaisesti. 

Mietintö on luettavissa kokonaisuudessaan Liikenne- ja matkailuvaliokunnan mietintö -linkistä.

12.6.2023

Kaupunginhallitus 07.08.2023 § 
233 Kaupunginhallitus 

22.04.2024 § 118 
Kaupunginvaltuusto 06.05.2024 
§ 46 --> palautettu valmisteluun

Vastaus aloitteeseen 
käsitellään vuoden 2025 

loppuun mennessä.
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